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 المنخص:
ىحته امواقع امعىني إجراء قصىة المال امشائع بيي امشركاء، فامشيوع حامة قنقة غير وصتقرة مكحرة وا ىٌجه 

لمنكية المفرزة دائىاى وا تكون أفضل عٌها وي وشكلات هوٌازعات تؤجر شنباى على إدارة المال هالاًتفاع به، فا
في اشتغلامها وي المنكية امشائعة، لأًها تؤدو إمى اختطاص كل شرىك بجزء وفرز، مذمك تٌاهمٌا بامدراشة 
امقصىة باعتبارها عقد ىهدف إمى هضع حداى منىنكية امشائعة، وي خلال تحنيل امٌطوص امتشرىعية 

اقية هامقصىة امقضائية، فعرضٌا مكيفية إجراء امقصىة الاتفاقية هالأحكام امقضائية امخاضة بامقصىة الاتف
هامقضائية هتبٌي امحنول امتي تعترض كل شرىك في امحطول على كاول حقه، كىا تٌاهمت امدراشة أهه 

 اًجار امقاًوًية المترتبة على امقصىة، هتوضنٌا بأن منقصىة أجر كاشف هميس ًاقلاى منىنكية.

 امقصىة امقضائية –امقصىة امرضائية  –امشائع  المال  كلمات مفتاحية:  

The common division of money in the Palestinian civil law 
(An analytical study) 

Abstract: 
In practice, it is necessary to divide the common money between partners. The co ownership is an unstable state of concern for 
the large number of problems and disputes that negatively affect the management and use of money. The divided property is 
always better exploited than common property because it allows to partners to expoliate their ownership separately. Therefore, we 
discussed the division as a contract aimed at ending the common property, through analyzing the legislative and judicial texts of the 
division of the agreement and the division of the judiciary, we presented the procedures of how to divide the division of agreement 
and division of judiciary and adopt solutions to each partner to obtain the full right of ownership, The study highlighted the most 
important legal effects of division, and we concluded that the division does not creat any new right, it is only a transfer of ownership  

The researcher also talked about the basis of compensation and its elements where there are two principles to the compensation, 
the first known as full compensation, and the other known as an equitable compensation, then the researcher concluded the study 
with a set of findings and recommendations  
 

Keywords: Common Property - The Judicial Allotment - the consensual allotment   
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